
Protokół

z posiedzenia Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Rozwoju 
Gospodarczego, Rolnictwa i Integracji Europejskiej oraz Komisji Rewizyjnej 

w dniu 28 stycznia 2025 roku 
o godzinie 1500 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 9 radnych
obecnych - 8 radnych 
nieobecni                    - 1 radny /P. Błach/
Listy obecności stanowią załącznik do niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Drogownictwa Piotr Sęk.

Przewodniczący Komisji Piotr Sęk – o godzinie 1500 otworzył wspólne posiedzenie Komisji i po 
powitaniu  Radnych  i  zaproszonych  gości  stwierdził  kworum  pozwalające  na  podejmowanie 
prawomocnych decyzji.

III Proponowany porządek posiedzenia:

1. Sprawy regulaminowe. 
2. Przyjęcie sprawozdania z działalności Komisji za 2024 rok. 
3. Projekty uchwał i tematy informacyjne. 
4. Zapytania, sprawy różne. 
5. Zakończenie. 

Przewodniczący Komisji  Piotr Sęk  – odczytał  treść  porządku posiedzenia  i  zawnioskował  by 
dodać w porządku obrad punkt dotyczący przyjęcia protokołu z posiedzenia Komisji. Zapytał czy 
ktoś z Radnych ma uwagi. Nie zgłoszono uwag.

III Zmieniony porządek posiedzenia:

1. Sprawy regulaminowe. 
2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji. 
3. Przyjęcie sprawozdania z działalności Komisji za 2024 rok. 
4. Projekty uchwał i tematy informacyjne. 
5. Zapytania, sprawy różne. 
6. Zakończenie. 

Porządek posiedzenia przyjęto bez uwag.
Ad.2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji. 

Przewodniczący Komisji  Piotr  Sęk  –  poprosił  Radnych o  przyjęcie  protokołu ze  wspólnego 
posiedzenia Komisji, która odbyła się 17 grudnia 2024 roku. Radni przyjęli protokół jednogłośnie. 

Ad.3. Przyjęcie sprawozdania z działalności Komisji za 2024 rok. 

Przewodniczący  Komisji   Piotr  Sęk – poprosił  poszczególnych  Przewodniczących  Komisji 
o przegłosowanie przez członków danej Komisji sprawozdań.
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Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu  i  Zdrowia  Jerzy  Koralewski  – 
poinformował, że sprawozdanie z działalności Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia za rok 
2024  zostało  przesłane  członkom  Komisji  do  zapoznania.  Radni  przyjęli  jednogłośnie 
sprawozdanie. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu. Następnie poprosił o szczegółowy 
materiał dotyczący interpelacji i zapytań Radnych.

Kierownik BRM Donata Pilarska – Mądry – poinformowała, że szczegółowy rejestr interpelacji 
i  zapytań  Radnych  dostępny  jest  do  wglądu  w  Biurze  Rady.  Dodała,  że  stan  realizacji 
przedstawiany był w ubiegłym roku w sierpniu na posiedzeniu Komisji.

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Aleksandra Jaguś –  poinformowała, że 
sprawozdanie  z  działalności  Komisji  Skarg,  Wniosków i  Petycji  za  rok 2024 zostało przesłane 
członkom  Komisji  do  zapoznania.  Radni  przyjęli  jednogłośnie  sprawozdanie.  Sprawozdanie 
stanowi załącznik do protokołu. 

Radny Jerzy Koralewski – zapytał o otrzymaną odpowiedź rady nadzorczej ZGKiM Sp. z o.o.

Przewodnicząca Komisji  Skarg,  Wniosków i  Petycji  Aleksandra Jaguś –  odpowiedziała,  że 
odpowiedź  zostanie  przedstawiona  Radnym  podczas  posiedzenia  Komisji  Skarg,  Wniosków 
i  Petycji w dniu 11 lutego 2025 roku.

Przewodnicząca  Komisji  Budżetowej  i  Samorządu  Zyta  Szymańska –  poinformowała,  że 
sprawozdanie  z  działalności  Komisji  Budżetowej  i  Samorządu  za  rok  2024  zostało  przesłane 
członkom  Komisji  do  zapoznania.  Radni  przyjęli  jednogłośnie  sprawozdanie.  Sprawozdanie 
stanowi załącznik do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Stanisław Kaznowski –  poinformował, że  sprawozdanie 
z działalności Komisji Rewizyjnej za rok 2024 zostało przesłane członkom Komisji do zapoznania.

Radny Jerzy Koralewski – zapytał czego dotyczyła kontrola zawarta w sprawozdaniu.

Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej  Stanisław  Kaznowski  –  odpowiedział,  że  kontrola 
dotyczyła informacji za wykonany budżet na 2023 rok.

Radni przyjęli jednogłośnie sprawozdanie. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu.

Przewodniczący  Komisji  Rozwoju  Gospodarczego,  Rolnictwa  i  Integracji  Europejskiej 
Grzegorz  Regulski  –   poinformował,  że  sprawozdanie  z  działalności  Komisji  Rozwoju 
Gospodarczego,  Rolnictwa  i  Integracji  Europejskiej  za  rok  2024  zostało  przesłane  członkom 
Komisji  do  zapoznania.   Radni  przyjęli  jednogłośnie  sprawozdanie.  Sprawozdanie  stanowi 
załącznik do protokołu.
 
Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Drogownictwa Piotr Sęk – przedstawił sprawozdanie 
z działalności Komisji Infrastruktury i Drogownictwa  za rok 2024. Radni przyjęli jednogłośnie 
sprawozdanie. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu.

Ad. 4 Projekty uchwał i tematy informacyjne. 
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Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska – poinformowała, że na chwilę obecną nie ma 
żadnych projektów uchwał.  Projekty uchwał w sprawie Wieloletniej  Prognozy Finansowej oraz 
zmian w budżecie będą przygotowane dopiero w miesiącu lutym.

Tematy informacyjne.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska – przedstawiła informacje odnośnie dotacji, 
które Gmina Kowalewo Pomorskie otrzymała na zabytki. Materiał stanowi załącznik do protokołu.

Ad.5. Zapytania, sprawy różne. 

Radny Jarosław Wiśniewski – zapytał czy Urząd posiada konto na platformie społecznościowej 
Facebook.  Dodał,  że  inne  Gminy  posiadają  takie  konta.  Uważa,  że  byłaby  to  dobra  droga 
komunikacji, która zachęciłaby społeczeństwo do lepszej współpracy.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska – poinformowała, że kiedyś był już zamysł 
stworzenia konta na Facebook, jednak Inspektor Danych Osobowych  miała zastrzeżenia. Zostało 
wypracowane stanowisko, że Gmina nie będzie posiadała konta na Facebook. 

Radny Jarosław Wiśniewski – uważa, że jeszcze raz warto by o tym pomyśleć.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska – poinformowała, że zostanie to jeszcze raz 
przedyskutowane. 

Radny  Jarosław  Wiśniewski –  poinformował,  że  ostatnio  była  rozmowa  na  temat  sytuacji 
w szkołach znajdujących się na terenie Gminy, zapytał kiedy odbędzie się spotkanie z Dyrektorami 
szkół.

Kierownik ref EOiW Monika Kozińska – poinformowała, że spotkanie zostanie zorganizowane 
po feriach zimowych, w którym uczestniczyć będą Dyrektorzy szkół wraz z nauczycielami.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  Dyrektorzy  zostali  już  o  tym 
poinformowani, spotkanie odbędzie się na przełomie lutego i marca. 

Radny Jarosław Wiśniewski – zapytał czy zostały podjęte jakieś kroki prawne w sprawie starej 
hali gimnastycznej w Wielkim Rychnowie. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że żadne kroki nie zostały podjęte. Uważa, że 
po  takim  okresie  czasu  udokumentowanie  komuś  winy  jest  niemożliwe.  Skierowanie 
indywidualnych pretensji przeciwko komuś jest niemożliwe.

Radny Jarosław Wiśniewski – poinformował, że chodzi Mu głównie o projektanta. Jeżeli chodzi 
o inne osoby, uważa że jest to trudne do udowodnienia. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  przedstawił  jak  wyglądała  dyskusja  projektanta 
i wykonawcy odnośnie budowy zbiorników retencyjnych w miejscowości Wielka Łąka. 

Zastępca  Kierownika  ref.  TIiGG  Małgorzata  Dębińska –  poinformowała,  że  dobrym 
przykładem jest procedowanie mostu w Bydgoszczy. 
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Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  podał  jako  przykład  budowę  chodnika  z  Bielska  do 
Chełmonia odnośnie przejść dla pieszych. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Marcin Dunajski –  poinformował, że taka sama sytuacja była 
ze ścieżką pieszo-rowerową z Sierakowa do Mlewa. 

Radny Jarosław Wiśniewski – uważa, że dobrą praktyką jest, gdy wykonawca danej inwestycji 
przygotowuje również projekt.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że na zasadzie „zaprojektuj i zbuduj” będzie 
wykonywana obwodnica. Była już też wykonywana droga w Bielsku, lecz proces ten trwa bardzo 
długo. 

Radny Grzegorz Perełka wraz z Radnym Wojciechem Małkiewiczem – stwierdzili, że proces 
projektowania i budowy nie jest najlepszym rozwiązaniem. 

Radny  Jarosław  Wiśniewski  –  złożył  pisemny  wniosek  o  zmianę  Zarządzenia  Nr  129/2023 
Burmistrza Miasta Kowalewo Pomorskie z dnia 16 października 2023 roku, dotyczącego ustalenia 
stawek czynszu za grunty rolne oddane w dzierżawę na okres do trzech lat. 

Radny  Jerzy  Koralewski  –  zawnioskował,  by  na  narady  z  Dyrektorami  Szkół,  byli  również 
zapraszani członkowie Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia.

Kolejno odbyła się  dyskusja na temat nagrywania posiedzeń Komisji  Rady Miejskiej,  w której 
udział wzięli Radny Jerzy Koralewski, Przewodniczący Rady Miejskiej Marcin Dunajski, Radna 
Zyta  Szymańska,  Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski.  W  wyniku,  dyskusji  uzgodniono,  że 
posiedzenia Komisji nie będą transmitowane. 

Następnie odbyła się dyskusja na temat objazdu szkół z terenu Gminy Kowalewo Pomorskie oraz 
złożonej  propozycji  przez  Radnego  Jerzego  Koralewskiego,  by  dwa  razy  w  roku,  w  szkołach 
odbywały się dyżury Komisji Oświaty lub części Radnych. W dyskusji udział wzięli Radny Jerzy 
Koralewski,  Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski,  Radna  Zyta  Szymańska,  Kierownik  ref.  EOiW 
Monika Kozińska, Radny Jarosław Wiśniewski. 

Radny Jerzy Koralewski – zapytał o zaprojektowane logo na rocznicę 750- lecia  nadania praw 
miejskich. Uważa, że logo umieszczone na starym budynku Urzędu  jest mało widoczne. Kolejno 
odniósł się do odbytej uroczystej Sesji w Wielkiej Łące. Uważa, że uroczystość była dobra, jednak 
otwarcie Centrum Kultury przyćmiło jubileuszową Sesję.

Kolejno  odbyła  się  dyskusja  na  temat  tablicy  upamiętniającej  rocznicę  750  -  lecia  na  rynku 
w Kowalewie Pomorskim, w której udział wzięli Radny Jerzy Koralewski i Przewodniczący Rady 
Marcin Dunajski. 

Radny Jerzy Koralewski –  poinformował, że nigdzie nie jest zapisane, że odbędzie się Sesja RM 
związana z Honorowym Obywatelem Kowalewa Pomorskiego. Wspominał kiedyś, że chciałby, aby 
w statucie Gminy był zapis dotyczący medalu „zasłużony dla rozwoju Miasta i Gminy Kowalewo 
Pomorskie”.  Uważa,  że  ze  względu  na  obchody  taki  medal  powinien  powstać  i  powinni  go 
otrzymać podczas Sesji aktywni i zasłużeni ludzie. 

Przewodniczący Rady Miejskiej  Marcin Dunajski –  poinformował,  że Rada Miejska podjęła 
uchwałę  w  sprawie przyjęcia  regulaminu  nadawania  tytułu  „Honorowego  Obywatela  Gminy 
Kowalewo Pomorskie”, do chwili obecnej nie było żadnych zgłoszeń. 
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Radny Jerzy Koralewski –  uważa, że ktoś powinien przyjąć inicjatywę.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  w  zeszłej  kadencji  została  powołana 
Kapituła, zostali w niej zgłoszeni członkowie. Zostały zgłoszone cztery propozycje osób, którym 
można by nadać tytuł Honorowego obywatela Gminy Kowalewo Pomorskie. Jednak nie doszło to 
do skutku. Następnie odniósł się do logo i poinformował, że jest to rysunek rynku kowalewskiego 
wzięty z fotografii, które zostało wykonane przez profesjonalnego grafika. 

Radny Jerzy Koralewski –  poinformował, że chodzi mu o logo.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski  – poinformował, że jest to znak wodny. Kolejno odniósł się 
do medali i uważa, że należy przyjąć taktykę, że medali zostanie wybitych 20 i będą one bezcenne, 
albo  będzie  ich  1000  i  nie  będą  nic  warte.  Uważa,  że  podczas  podziału  medali  wybuchłaby 
„awantura”, kto na nie zasługuje.

Radny Jerzy Koralewski – uważa, że wybity medal okolicznościowy 50 lat temu w ilości 200 
sztuk, w dniu dzisiejszym jest poszukiwany przez numizmatyków, z uwagi na niewielką ich ilość. 
Dodał, że należałoby wybić 20 sztuk medali, na kadencję, dla zasłużonych dla Miasta i Gminy 
Kowalewo Pomorskie. Wtedy takie medale miałyby wartość. Uważa, że gdyby został wybity medal 
na 750- lecie, mógłby go otrzymać jakiś gość przybyły z zagranicy. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski  –  poinformował,  że obchody trwają przez cały rok,  więc 
można się nad tym zastanowić. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Marcin  Dunajski –  odniósł  się  do  Honorowego  Obywatela 
i  uważa,  że  powinna  być  to  osoba  wyjątkowa  i  zasłużona.  Zgadza  się  z  poprzednim 
Przewodniczącym Rady  Panem Jerzym Orłowskim,  że  taka  osoba  powinna  otrzymać  poparcie 
wszystkich  członków  Rady.  Uważa,  że  są  takie  osoby,  które  mogłyby  zostać  Honorowym 
Obywatelem Miasta i Gminy Kowalewo Pomorskie. 

Radny Jerzy Orłowski – poinformował, że nadal tak uważa, z biegiem czasu nie zmienia zdania.  
Kolejno odniósł się do nagradzania pracowników, nagrywania posiedzeń Komisji oraz osoby, która 
miałaby zostać Honorowym Obywatelem Miasta i Gminy Kowalewo Pomorskie. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Marcin Dunajski – odniósł się do podziękowań skierowanych 
przez  OSP  Kowalewo  Pomorskie,  w  związku  z  otrzymaniem  przez  Nich  wozu  strażackiego. 
Zwrócił uwagę, że w podziękowaniach zapomniano o Radzie Miejskiej.   

Radny  Jerzy  Koralewski  – poinformował  o  pobitym  rekordzie  w  Kowalewie  Pomorskim 
w zbiórce na Wielką Orkiestrę Świątecznej Pomocy. 

Radna  Jolanta  Wypych –  zawnioskowała,  by  podczas  uroczystości  tj.  Światełko  do  Nieba, 
Sylwester,  odstąpić  od  pokazu  fajerwerków,  a  w  zamian  przedstawić  laserowy 
pokaz świateł.

Radny Piotr Sęk –  odniósł  się  do niedawno ukończonej  drogi  w Chełmońcu,  na odcinku 200 
metrów,  zawnioskował,  by  na  bieżąco  interweniować,  ponieważ  rowy  zostały  już  częściowo 
rozjechane, a droga zabłocona.  Następnie zasugerował, by zakupić GPS.

Zastępca Kierownika TIiGG Małgorzata Dębińska –  poinformowała,  że w planie inwestycji 
zaplanowano zakup GPS.

Radny  Piotr  Sęk –  poinformował,  że  w  niedzielę  pracownik  ZGKiM  umożliwił  osobie 
zainteresowanej wynajęciem, obejrzenie ośrodka w Wielkim Rychnowie od środka. Wszystko jest 
na dobrej drodze. W ośrodku dyżury będzie pełniło dwóch lekarzy wraz z obsługą. 
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Ad.6. Zakończenie.

Wobec  wyczerpania  porządku  posiedzenia  Przewodniczący  Komisji  o  godzinie  1605 zamknął 
posiedzenie Komisji.
Protokół zawiera 8 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska

                                                                                                            PRZEWODNICZĄCY KOMISJI
                                                                                                  INFRASTRUKTURY I DROGOWNICTWA
                                                                                                                        /-/  Piotr Sęk


